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[Undervisningsministeren.] 
stillingen som idrætsinspektør og anbefalet, 
at konsulentstillingen nu søges oprettet med 
en lønning, der svarer til den for amtsskole- 
konsulenter og folkeskolens faginspektører 
i det øvrige kongerige normerede løn, og 
med tilsvarende faglige opgaver tillempet 
efter øernes særlige forhold og krav. 

Konsulentens lønning vil efter forslaget 
blive dækket af statskassen og landskassen 
med halvdelen fra hver 홢 den delingsnorm, 
som i almindelighed gælder for lærerløn- 
ningerne på øerne 홢 og stillingen vil iøvrigt 
være undergivet de i den færøske lærer- 
lønningslov indeholdte almindelige bestem- 
melser af lønnings- og pensionsretlig ka- 
rakter. 

Det må anses for særdeles ønskeligt og 
af den største betydning for den videre ud- 
vikling af den færøske folkeskoles arbejde, 
at der gennem oprettelsen af den her fore- 
slåede stilling gives såvel den enkelte skole 
som skoledirektionen mulighed for at opnå 
bedst mulig vejledning på det pædagogiske 
område, idet en sådan skolekonsulent på en 
ganske anden måde end hidtil vil kunne 
formidle kontakten mellem folkeskolen på 
Færøerne og i det øvrige kongerige og der- 
igennem sikre en ensartet udvikling. 

Lovforslaget indeholder endvidere for- 
slag om en ligestilling, af lærere i den fær- 
øske folkeskole med folkeskolelærere i det øv- 
rige kongerige, forsåvidt angår betaling af 
vikarudgifter i forbindelse : med virksomhed 
som folketingsmand. 

Efter de nugældende regler haves der for 
Færøernes vedkommende ikke hjemmel til 
nogen særordning med hensyn til afholdelse 
af vikarudgifter, således at folketingsmæn- 
dene af deres lærerløn selv må udrede løn 
til vikar: 

Efter § 41, stk. 2, i lov nr. 200 af 12. 
april 1949 om det kommunale skolevæsens 
styrelse og tilsyn er ordningen for lærere 
ved folkeskolen i det øvrige kongerige, der 
er folketingsmænd, den,, at der i den peri- 
ode, hvor folketingsmandens, embede be- 
strides af en vikar, indeholdes 1/3 af folke- 
tingsmandens lærerløn til delvis dækning 
af vikarudgiften, medens den øvrige udgift 
afholdes af statskassen. 

Det må betragtes som ganske rimeligt, 
at der for Færøerne indføres den samme 
ordning som den for det øvrige kongerige 

gældende, således at færøske lærere, der er 
folketingsmænd, i denne henseende ligestil- 
les med lærere fra det øvrige land. 

I henhold til bestemmelserne i loven om 
det færøske-hjemmestyre har dette lovfor- 
slag være forelagt hjemmestyret til betænk- 
ning. I lagtinget vedtoges forslaget om 
oprettelse af en konsulentstilling med 17 
stemmer mod 0, medens forslaget om godt- 
gørelse, af vikarudgifter kun opnåede 11 
stemmer, hvor 13 stemmer udkrævedes til 
opnåelse af flertal. Alligevel synes det rime- 
ligt at gennemføre forslaget, der også som 
helhed er anbefalet af statsministeriet. 

Med disse bemærkninger tillader jeg mig 
at anbefale lovforslaget til en hurtig og 
velvillig behandling i det høje ting. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Valg' af '17 medlemmer til et udvalg angå- 
ende forslag til lov om ændringer i lov om 
rettens pleje. (Ændringer i rets- og politi- 
kredsinddelingen m. v.). 

Valgt blev: Edel Saunte, Lysholt Hansen, 
Per Hækkerup', Peter Jørgensen, Holger Lar- 
sen, K. Axel Nielsen, Ravn, Chr. Thomsen, 
Vagn ,Bro, ,Gideon, Karlskov Jensen, Lorent- 
zen, Helga, Pedersen, Thestrup, Bruun de 
Neergaard, Gottschalck-Hansen og 'Kirke- 
gaàrd. 

Den næste sag var: 

Valg af 17 medlemmer til et udvalg angå- 
ende forslag til, lov om forlængelse af lov om 
bortsalg af visse brugte personmotorkøretøjer. 

Valgt blev: Heising, Victor Gram, Peter 
Jørgensen, Aage Knudsen, Holger Larsen, 
Th. Mikkelsen, Hans Rasmussen, Edel Saun- 
te, From, Jørgen Gram, Holmberg, Karlskov 
Jénse,A, Harald Nielsen, Poul Claussen, Ma- 
rie Antoinette von Lowzow, Reedtz-Thott og 
Kirkegaard. 

Den følgende sag var: 

Første behandling af forsldg til lov om ind- 
føâsrets meddelelse m., v. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 1, 
fremsættelsen i tidenden sp. 59). 
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Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Axel Ivan Pedersen: Jeg foreslår, at lov- 
forslaget henyises til indfødsretsudvalget. 

Uden forhandling eller afstemning 
vedtoges dette forslag. 

Dernæst fulgte: 

Første behandling af forslag til loV om for- 
anstaltninger i anledning af svangerskab m. v. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 121, 
fremsættelsen i tidenden sp. 64). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

. Edel Saunte: Med fremsættelsen af dette 
lovforslag er der sket en genfremsættelse af 
lovforslaget fra sidste folketingsår, og jeg 
skal i det hele henholde mig til de bemærk- 
ninger, jeg dengang gjorde ved første be- 
handling. Vi har i udvalget arbejdet med 
sagen og gennemgået størstedelen af lov- 
forslaget, og jeg håber, det skal lykkes os 
snarest at fuldføre arbejdet. Lovforslaget 
indeholder en lempelse af strafferammerne 
for kvinder, der begår en ulovlig svanger- 
skabsafbrydelse; der dømmes efter den nu- 
gældende lov stadig kvinder efter strengere 
bestemmelser. Jeg håber, det skal lykkes at 
få gennemført dette lovforslag, således at 
det fremtidig bliver muligt at dømme disse 
kvinder efter mildere straffebestemmelser. 

Ellen Poulsen: Som nævnt er det lovfor- 
slag, vi behandler, enslydende med det, den 
højtærede justitsminister fremsatte i sidste 
samling. Jeg kan i det store og hele henvise 
til mine udtalelser, da sagen dengang var 
til første behandling. 

Det er rigtigt, at udvalget har arbejdet 
med sagen, men ikke blev færdigt med be- 
handlingen. Man enedes i udvalget om de 
ting, man kunne nå, at få afsluttet, og lod 
efter en stiltiende overenskomst de særlige 
problemer ligge, hvorom meningerne var 
stærkt delte, til en senere drøftelse. 

Her drej er det sig naturligvis først og 
fremmest om den sociale indikation i hen- 
hold til § 1, stk. 1. Jeg skal ikke her komme 
ind på mine meninger om dette punkt; dem 
har jeg tydeligt fremsat, da sagen sidst var 
til første behandling. I sommerens løb har 
jeg haft lejlighed til at drøfte disse pro- 
blemer med mange mennesker og har mod- 
taget en masse breve fra kvinder i alle 
stillinger, som har, givet mig ret i mine 
synspunkter, og jeg har også drøftet spørgs- 
målet med mange læger, som er meget 
ængstelige ved bestemmelsen i § 1, stk. 1. 
Jeg er ganske klar over, at der forestår et 
stort arbejde for det udvalg, der nu skal tage 
fat, og mit parti er rede, til at gøre et posi- 
tivt arbejde der, men jeg må med det samme 
sige, at vi ikke kan gå ind, for den sociale 
indikation; her må vi, forbeholde os vor 
stilling, og det vil navnlig blive på dette 
område, meningerne vil være delt. 

Erna Sørensen: Mit parti er indforstået 
med, at dette lovforslag, som fremsættes i 
samme form som i fjor, går til behandling i 
et udvalg, hvor vi forhåbentlig kan finde 
frem til en ensartet afgørelse af de uhyre 
mange problemer. Den gældende lov om 
svangerskabsafbrydelse har været 홢 meget 
vanskelig at administrere, og den nye lov 
skulle nu gerne blive sådan, at den kan 
praktiseres ensartet over hele landet. 

Sidste år tog jeg forbehold navnlig med 
hensyn til den nye bestemmelse i § 1; stk. 1, 
nr. 4. Efter den diskussion, der har været 
over hele landet om fristerne for svanger- 
skabsafbrydelse, hælder jeg endvidere mere 
og mere til den anskuelse, at reglen om af- 
brydelse efter 3 måneder skal være en ren 
undtagelsesbestemmelse. Jeg håber, at vi 
kan drøfte alt dette nærmere i udvalget. 
Der er ikke kommet noget særlig nyt frem 
under diskussionerne landet over, menin- 
gerne vil være delte, og i lighed med, hvad 
jeg gjorde opmærksom på i min ordfører- 
tale i fjor, nemlig at vort parti ville være 
frit. stillet ved afstemningen på dette om- 
råde, har jeg begrundet formodning om, 
at det samme vil gøre sig gældende i år. 

Ingeborg Refslund Thomsen: Da mit 
partis ordfører, det ærede medlem fru Kir- 
sten Gloerfelt-Tarp, ikke kan være tilstede 
i dag, vil jeg gerne sige et par ord. 


